

**Bertha Allen
May 11, 2010**

Mr. Dennis Bevington (Western Arctic, NDP):

Mr. Speaker, today I rise to honour the memory of an outstanding woman, Bertha Allen of Inuvik.

Bertha Allen died Friday, at the age of 76, a respected northern leader, a Gwich'in, who balanced so well modern and traditional society. Born in Old Crow, Yukon, Allen lived most of her life in the Mackenzie Delta.

Last year, the Governor General awarded her the northern medal for her leadership in support of equality for aboriginal and northern women. Allen was named to the Order of Canada in 2007. In the late 1970s, she helped found the Native Women's Association of the Northwest Territories and became its first president.

She later served as president of the Native Women's Association of Canada. She was also president of the advisory council for the NWT Status of Women Council, and she encouraged many women to get into politics.

Bertha was a dear friend to so many people, myself included. Her spirit and her wisdom will be missed.

**Bertha Allen
Mai 11, 2010**

M. Dennis Bevington (Western Arctic, NPD):

Monsieur le Président, je prends la parole aujourd'hui pour honorer la mémoire d'une femme exceptionnelle, Mme Bertha Allen, d'Inuvik.

Bertha Allen est morte vendredi, à l'âge de 76 ans. C'était une Gwich'in qui savait concilier société moderne et traditionnelle et c'était une chef de file respectée du Grand Nord. Née à Old Crow, au Yukon, Mme Allen a vécu la plus grande partie de sa vie dans le delta du Mackenzie.

L'an dernier, la Gouverneure générale lui a décerné la Médaille du Gouverneur général pour la nordicité en raison de son engagement communautaire visant l'égalité des femmes autochtones et du Nord.

Mme Allen a aussi reçu l'Ordre du Canada en 2007. À la fin des années 1970, elle a contribué à la fondation de l'Association des femmes autochtones des Territoires du Nord-Ouest et en a été la première présidente.

Elle a plus tard agi à titre de présidente de l'Association des femmes autochtones du Canada. Elle a également été présidente du comité consultatif du Conseil sur la condition de la femme des T.N.-O., et elle a encouragé beaucoup de femmes à se lancer en politique.

Bien des gens considéraient Bertha comme une très bonne amie, y compris moi-même. Sa sagesse et son énergie nous manqueront à tous.